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摘要

關鍵字：東沙環礁、甲殼十足目
本計畫目的在於調查東沙環礁國家公園內甲殼十足目多樣性，以作為未來自然教育、復育及海洋國家公園管理的依據。本計畫共記錄甲殼十足目共26科45屬72種，以短尾類種類最多，有9科23屬34種，占所記錄種數的53%，採獲種類最少的為口足目僅記錄2科2種，佔採獲種類3%。短尾類中，種類最多的為蜘蛛蟹總科及扇蟹科，包含未知新紀錄種1種(Etisus sp.)及台灣新記錄1種(Paratymolus pubescens)。本調查記錄物種多達55種物種是以往調查報告未曾記錄過的，僅十餘種為已記錄物種。未來年度若能將調查範圍擴大至珊瑚礁生態系完整的環礁礁台上，相信可提供更完整東沙環礁國家公園的底棲甲殼十足目生物資源情況。
Abstract
Key word: Dongsha atoll, crustacean
The project is to investigate the diversity of crustacean decapod around Marine National Park Dongsha station and the result will be a basis for natural education, management or bioremediation in the future.

This study has recorded 72 species belong to 45 genera and 26 families. Brachyuran is the highest diverse group and 34 species in 9 families have been found (53% in total species number). Stomatopod was only recorded 2 species (3% in total species number). In brachyuran, the highest diverse family is majoidea and xanthidae, including one new inachid crab, Paratymolus pubescens, new record in Taiwan fauna and one new species Etisus nov. sp. in xanthid. This study has almost recorded similar number of species from the counting data in previously work but there are 55 species haven’t been recorded in Dongsha waters. If it could investigate on the Dongsha reef and perimeter zone in the future, we can complete the research of Dongsha atoll marine biodiversity.
